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BRMG-KRW-X.0012.17.2016 
 
 

Protokół Nr 37-17/2016 
z nadzwyczajnego posiedzenia Komisji Zrównoważonego Rozwoju Rady 
Miasta Gdańska, które odbyło się dnia 24 listopada 2016 roku (czwartek), 
rozpoczęte o godz. 8: 10, w sali nr 007 Nowego Ratusza, przy ul. Wały 
Jagiellońskie 1 w Gdańsku. 
 
Obecni: według załączonych list obecności, które stanowią załącznik nr 1, 
załącznik nr 2 do protokołu.  
 
Na stan pięciu (5) członków Komisji, w posiedzeniu uczestniczyło pięciu (5), czyli 
było quorum do podejmowania prawomocnych opinii, wniosków i innych 
stanowisk.   
 
Posiedzeniu przewodniczył Radny Adam Nieroda – Przewodniczący Komisji 
Zrównoważonego Rozwoju Rady Miasta Gdańska. 
 
Po stwierdzeniu quorum, otworzył 37 posiedzenie, powitał zebranych, 
podziękował za punktualne przybycie na posiedzenie Komisji, i poinformował, że 
porządek obrad został dostarczony radnym w terminie regulaminowym. 
Porządek stanowi załącznik nr 3 do protokołu.  
 
Natomiast, ponieważ druki wpływają cały czas, chociaż jest 21 dni 
regulaminowo, ale druki mają zwykle to do siebie, że wpływają w ostatnich 
dobach przed Komisją Wczoraj nawet jeden wpłynął o godz. 15: 50, tuż przed 
końcem pracy. Zatem mamy dwie sprawy do wprowadzenia do porządku obrad: 

 
1. Rozpatrzenie i zaopiniowanie projektu uchwały RMG w sprawie zatwierdzenia 

taryfy obowiązującej na terenie Miasta Gdańska dla odbiorców usług 

świadczonych przez Saur Neptun Gdańsk S.A. w Gdańsku w zakresie zbiorowego 

zaopatrzenia w wodę i zbiorowego odprowadzania ścieków - druk nr 907. Sprawa: 

BRMG - S.0006.355.2016 

 
Przewodniczący Adam Nieroda 
Kto z pań i panów radnych jest za wprowadzeniem projektu uchwały, druk nr 
907 do porządku obrad Komisji? 
 
Głosowanie:  
2 głosy za, 3 głosy przeciw i 0 głosów wstrzymujących się. 
 
Przewodniczący Adam Nieroda 
Wobec powyższego głosowania, druk nr 907 nie został wprowadzony pod obrady 
Komisji. Pismo BRMG-KZR - X. 0012.17-8.2016.EWD.326024 
 
1. Rozpatrzenie projektu uchwały RMG w sprawie współdziałania Gminy 

Miasta Gdańska z Gminą Miasta Gdyni oraz Gminą Miasta Sopotu w celu 
przygotowania i realizacji Projektu pn.: „Szlak Turystyczny przez 
Trójmiejski Park Krajobrazowy wraz z łącznikami” – druk nr 912 
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Przewodniczący Adam Nieroda 
Kto z pań i panów radnych jest za wprowadzeniem projektu uchwały, druk nr 
912 do porządku obrad Komisji? 
 
Głosowanie:  
3 głosy za, 2 głosy przeciw i 0 głosów wstrzymujących się. 
 
Przewodniczący Adam Nieroda 
Projekt uchwały został wprowadzony pod obrady Komisji. Będziemy go 
rozpatrywali w punkcie 5.1. porządku obrad Komisji. Następnie poddał pod 
głosowanie przyjęcie następującego porządku obrad Komisji: 
 
1. Rozpatrzenie i zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska w 

sprawie wyrażenia woli utworzenia przez Gminę Miasta Gdańska 
jednoosobowej spółki handlowej pod firmą Port Czystej Energii Sp. z o.o.  
- Druk nr 897. 

Przedstawia: Przedstawiciel Prezydenta Miasta Gdańska 
 

2. Rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska zmieniającej uchwałę 

w sprawie przyjęcia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miasta 

Gdańska – druk nr 899 – w zakresie działania Komisji. 

Przedstawia: przedstawiciel Prezydenta Miasta Gdańska 
 
3. Rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska zmieniającej uchwałę 

w sprawie uchwalenia budżetu Miasta Gdańska na 2016 rok - druk nr 900 – 

w zakresie działania Komisji. 

Przedstawia: przedstawiciel Prezydenta Miasta Gdańska 
 
4. Rozpatrzenie i zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska w 

sprawie zniesienia formy ochrony przyrody drzew uznanych za pomniki - 
druk nr 904. 

Przedstawia: Przedstawiciel Prezydenta Miasta Gdańska 
 
5. Rozpatrzenie i zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska w 

sprawie ustanowienia pomnika przyrody - druk nr 905. 
Przedstawia: Przedstawiciel Prezydenta Miasta Gdańska 
 
5.1. Rozpatrzenie projektu uchwały RMG w sprawie współdziałania Gminy 

Miasta Gdańska z Gminą Miasta Gdyni oraz Gminą Miasta Sopotu w celu 

przygotowania i realizacji Projektu pn.: „Szlak Turystyczny przez 

Trójmiejski Park Krajobrazowy wraz z łącznikami” – druk nr 912 

Przedstawia: Przedstawiciel Prezydenta Miasta Gdańska 
 
6. Sprawy wniesione, wolne wnioski. 

 
Głosowanie:  
Porządek obrad został przyjęty 5 głosami za – jednogłośnie. 
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PUNKT – 1 
Rozpatrzenie i zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska w 
sprawie wyrażenia woli utworzenia przez Gminę Miasta Gdańska 
jednoosobowej spółki handlowej pod firmą Port Czystej Energii Sp. z o.o.  - 
Druk nr 897. Oryginał projektu uchwały – druk nr 897 stanowi załącznik do 
protokołu z sesji Rady Miasta Gdańska z dnia 24 listopada 2016r. Sprawa: BRMG - 
S.0006.345.2016 
Przedstawia: przedstawiciel Prezydenta Miasta Gdańska 
 
Pan Sławomir Kiszkurno, Dyrektor Wydziału Gospodarki Komunalnej 
Referując przedmiotowy projekt uchwały, zawarty w druku nr 897 powiedział 
m.in., że jest to kolejny etap realizacji projektu systemu gospodarki odpadami 
dla Metropolii Trójmiejskiej, ściśle związany z procedowanym obecnie 
postępowaniem na wybór partnera prywatnego, który zaprojektuje, wybuduje i 
będzie eksploatował spalarnię odpadów, głównie dla miasta Gdańska. Jest to 
domknięcie systemu w zakresie termicznego unieszkodliwiania odpadów tej 
frakcji, która pozostaje w Szadółkach, którą dzisiaj Szadółki zbywają za dopłatą 
na zewnątrz. Od 1 stycznia bieżącego roku obowiązuje zakaz składowania tej 
frakcji, stąd domknięcie systemu w ten sposób. W Narodowym Funduszu Ochrony 
Środowiska i Gospodarki Wodnej o dofinansowanie projektów, kończy się on z 
końcem roku, jeśli chodzi o termin składania wniosków.  
 
Rozpatrywaliśmy dwa modele beneficjenta. Jednym, czyli Szadółki by 
występowały z wnioskiem o dofinansowanie i drugi spółka celowa, jako odrębny 
podmiot. Dlaczego nie Szadółki? Głównie dwa powody. Pierwszy to taki, że 
Szadółki realizują obecnie jeszcze projekt MGOK, który dopiero rozpoczął 
trwałość i jeszcze jest jakby spłacany. Pomoc publiczna udzielona w tamtym 
zakresie już przekracza 15 milionów Euro, czyli taki limit, który mamy dzisiaj i 
każdy nowy projekt, każda nowa pomoc publiczna w tym zakresie powodowałaby 
notyfikację tego projektu, czyli około rok, dwa lata wydłużenie procesu 
uzyskania dofinansowania. Tym samym obecne postępowanie na wybór partnera 
prywatnego doprowadziłoby do tego, że nie moglibyśmy podpisać umowy z 
żadnym wykonawcą w terminie i cały ten proces by upadł.  

 
Drugi to taki, że partnerzy prywatni, którzy uczestniczą w postępowaniu 
twierdzą, że nie chcieliby, żeby jeden podmiot realizował różne zadania, boją 
się jakiegoś tam finansowania skośnego. I jest jeszcze trzeci element, od 1 
stycznia przyszłego roku zgodnie z ustawa prawo zamówień publicznych i 
nowelizacją Szadółki nie mogą być inhausem, ponieważ inhaus musi spełniać 90% 
przychodów z działalności powierzonej przez miasto, a ma około 60 kilka, więc 
nie może być inhausem, nie mógłby być tutaj gwarantem, że od niego ta frakcja 
będzie mogła trafić do spalarni. Stąd potrzeba stworzenia podmiotu, jakim jest 
spółka, jako beneficjenta tego projektu. W dalszym ciągu jednostka realizująca 
będzie w Szadółkach. Niewielki zespół, który tam pracuje będzie z niewielkich 
środków finansowany. Spółka, która powstanie będzie z kapitałem zakładowym 
5000 złotych. Można powiedzieć, taka spółka wydmuszka, trochę na potrzeby 
złożenia projektu na dofinansowanie. Natomiast w momencie zamknięcia 
finansowania już w połowie 2018 roku podpisanie, jakby rozpoczęcie tak 
naprawdę budowy, wtedy spółka zacznie normalnie funkcjonować, będzie się 
zajmować między innymi również zagospodarowaniem żużli, a także będzie 
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jakby stroną w umowie z partnerem prywatnym. W tej spółce będzie pracowało 
zgodnie z modelem finansowym około 10 osób.     
 
Przewodniczący Adam Nieroda 
Dziękuję bardzo. Czy są pytania? 
 
Radny Jacek Teodorczyk, członek Komisji 
Jak to ma być na początku wydmuszka spółka to nie jest za duża ilość osób 
pracująca w tej spółce? 
 
Pan Sławomir Kiszkurno, Dyrektor Wydziału Gospodarki Komunalnej 
W wydmuszce nie będzie nikogo. Będzie pełnomocnik, nie wiem, ja będę 
społecznie prawdopodobnie tym pełnomocnikiem. 
  
Radny Jacek Teodorczyk, członek Komisji 
A to Pan mówił o docelowym zatrudnieniu? 
 
Pan Sławomir Kiszkurno, Dyrektor Wydziału Gospodarki Komunalnej 
Tak, o docelowym. Docelowe zatrudnienie jak już będzie podpisana umowa z 
partnerem prywatnym, będzie pracowało 9 osób. Oczywiście jeszcze z 
Narodowym Funduszem korespondujemy, czy taki model realizacji tego 
przedsięwzięcia jest przez nich akceptowany, więc mamy na razie takie wymiany 
zdań, że tak, ale jakby jeszcze ostatecznej decyzji nie mamy. 
 
Wiceprzewodnicząca Magdalena Olek 
Czyli jest jakieś ryzyko. 
  
Pan Sławomir Kiszkurno, Dyrektor Wydziału Gospodarki Komunalnej 
Jakieś małe ryzyko jest, ale ryzyko polega na tym, że być może będziemy 
musieli wnieść działkę do tej spółki, czego nie chcemy zrobić. Ona jest w 
Szadółkach dzisiaj, ale możemy to zrobić w każdej chwili, natomiast, no nie 
chcemy, z wiadomych przyczyn. Dwa. Możemy przenieść JRP do spółki i będzie 
finansowane w tej spółce, a nie w Szadółkach. Trzy. Możemy dokumentację, 
która została opracowana przetargowa w Szadółkach też wnieść aportem do tej 
spółki, ale może nie musimy. I żeby tych kosztów nie ponosić, dzisiaj taki model. 
 
Radny Jacek Teodorczyk, członek Komisji 
Pan tutaj uzasadnił, że Szadółki nie mogą tego wziąć na siebie ze względu na 
maksimum uprawnienia do dofinansowania. 
 
Pan Sławomir Kiszkurno, Dyrektor Wydziału Gospodarki Komunalnej 
Tak jest. 
 
Radny Jacek Teodorczyk, członek Komisji 
Czyli z tej pańskiej wypowiedzi wynika, że musi powstać jakiś podmiot, który to 
będzie obsługiwał, że nie ma takiego wyjścia. 
 
Pan Sławomir Kiszkurno, Dyrektor Wydziału Gospodarki Komunalnej 
Dokładnie. Nie ma. 
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Radny Jacek Teodorczyk, członek Komisji 
Ja oczywiście rozumiem w przypadku, że Szadółki nie mogą, a gdyby było 
możliwe, to byłyby Szadółki. 
 
Pan Sławomir Kiszkurno, Dyrektor Wydziału Gospodarki Komunalnej 
Oczywiście. Za niemałe pieniądze zresztą ten projekt ma doradztwo prawne, 
techniczne, finansowe i ekonomiczne, które było dofinansowane ze środków 
unijnych. Doradca analizował na wszelakie sposoby i kryteria tą kwestię, bo 
chcieliśmy, bo to oczywiście jest jakby dla nas najpewniejsze, by rodziło 
najmniej problemów, bo to wszystko przecież jest w zakładzie. Obecnie i nawet 
tam jest zlokalizowane.  Natomiast jest to model, który, już nawet nie jest 
obarczony ryzykiem. Po prostu to postępowanie na wybór partnera wywraca 
zupełnie, jakby nie daje możliwości kontynuacji tego projektu. 
 
Radny Jacek Teodorczyk, członek Komisji 
Ja rozumiem, czyli ja przyjmuję z założenia, że Szadółki nie mogą po prostu 
wziąć na siebie tego obowiązku. A zakład ma jakieś cele, bo pan mówił o 
zagospodarowaniu żużlu, a to jest bardzo poważny problem, bo przecież będą 
rosły hałdy i coś trzeba będzie z tym robić, nawet, żeby ktoś zabierał za darmo? 
 
Pan Sławomir Kiszkurno, Dyrektor Wydziału Gospodarki Komunalnej 
Oczywiście. Panie radny, dzisiaj to jest tak, że to są koszty w różnych zakładach. 
Czasem 200, czasem 100 złotych za zagospodarowanie jednej tony odpadu. My 
nie chcieliśmy przenieść tego ryzyka i tych kosztów na partnera prywatnego, 
ponieważ dzisiaj ten koszt jest zbyt duży. Tym samym oferta złożona dla nas 
byłaby dość kosztowna w tym zakresie, a my liczymy, że żużel w przyszłości 
będzie wykorzystywany dużo powszechniej w budownictwie. Będziemy mogli go 
w sposób inny, tańszy może zagospodarowywać, dlatego to ryzyko wzięliśmy na 
siebie, żeby partner prywatny, czyli żeby wykonawca nie policzył kosztu po 
dzisiejszych cenach. Liczymy, że na tym zarobimy, tym samym będziemy mogli 
ceny na bramie na poziomie lat zmniejszać. Dzisiaj planujemy składować żużel 
na składowisku w Szadółkach. Jest to odpad inertny, nieuciążliwy i najtaniej to 
będzie dla nas w tym momencie. 
 
Radny Mariusz Andrzejczak, członek Komisji 
Panie dyrektorze, jeśli chodzi o tą spółkę, to 100% udziałów będzie miała gmina, 
a później będzie miała innego udziałowca, na przykład po wybudowaniu spalarni? 
 
Pan Sławomir Kiszkurno, Dyrektor Wydziału Gospodarki Komunalnej 
Nie, to zawsze musi być spółka komunalna. Spółka, której celem nie będzie 
wypracowywanie żadnego zysku, tylko realizacja zadania własnego gminy. 
 
Przewodniczący Adam Nieroda  
Dziękuję bardzo. Nie ma więcej głosów w dyskusji, przechodzimy do głosowania. 
 

Ustalenia: Opinia Komisji 
 
Przewodniczący Adam Nieroda 
Poddał pod głosowanie przyjęcie i pozytywne zaopiniowanie projektu 
uchwały Rady Miasta Gdańska w sprawie wyrażenia woli utworzenia przez 
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Gminę Miasta Gdańska jednoosobowej spółki handlowej pod firmą Port 
Czystej Energii Sp. z o.o.  - druk nr 897. 
 
Głosowanie: 
Komisja 5 głosami za – jednogłośnie - przyjęła i pozytywnie zaopiniowała 
przedmiotowy projekt uchwały – zawarty w druku nr 897. Opinia Nr 37-
17/77/31/2016 

 
PUNKT – 2 

Rozpatrzenie projektu uchwały RMG zmieniającej uchwałę w sprawie 
przyjęcia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miasta Gdańska – druk nr 
899 wraz z autopoprawką – w zakresie działania Komisji. Oryginał projektu 
uchwały – druk nr 899 wraz z autopoprawką stanowi załącznik do protokołu z 
sesji Rady Miasta Gdańska z dnia 24 listopada 2016r. Sprawa: BRMG - 
S.0006.347.2016 
Przedstawia: przedstawiciel Prezydenta Miasta Gdańska 
 
Pani Jolanta Ostaszewska, Dyrektor Wydziału Budżetu Miasta i Podatków  
Referując przedmiotowy projekt uchwały, zawarty w druku nr 899 wraz z 
autopoprawką- w zakresie działania Komisji powiedział m.in., że do Wieloletniej 
Prognozy Finansowej wprowadzamy nowe przedsięwzięcie. Jest to 
przedsięwzięcie RUGGEDISED: Rotterdam, Umea, Glasgow - tworzenie 
przykładowych dzielnic z zastosowaniem zrównoważonej energii. Jest to 
przedsięwzięcie finansowane w 100% ze środków Unii Europejskiej. Realizowane 
wspólnie z partnerami. Liderem tego projektu jest miasto Rotterdam. Natomiast 
partnerami projektu są Umea, Glasgow. Te trzy miasta pełnią w projekcie rolę 
wiodącą, natomiast Miasto Gdańsk, Brno i Parma pełnią rolę miast replikujących 
działania miast wiodących. Głównym celem projektu jest uczenie się na 
przykładzie działań głównych partnerów, a następnie wdrażanie nowoczesnych 
rozwiązań w zakresie zarządzania miejskim systemem energetycznym w ramach 
projektów realizowanych w ramach perspektywy 2014-2020. Budżet projektu dla 
miasta Gdańska tj. kwota 983.190 złotych. Lata realizacji od 2016-2021.  
 
Wprowadzamy też nowe przedsięwzięcie związane z termomodernizacją 
obiektów użyteczności publicznej na terenie miasta Gdańska, które będą 
dofinansowane w ramach zintegrowanych inwestycji ze środków Unii 
Europejskiej, w ramach Regionalnego Programu Operacyjnego dla województwa 
pomorskiego. To nowe przedsięwzięcie dotyczy termomodernizacji obiektów 
Komendy Miejskiej Państwowej Straży Pożarnej w Gdańsku. Będą w ramach tego 
projektu termomodernizacją będą objęte cztery obiekty Komendy Miejskiej 
Państwowej Straży Pożarnej przy ulicach: Sosnowej w, Traktu Św. Wojciecha 
253, Marynarki Polskiej 177, Beniowskiego 7 w Gdańsku. Środki własne niezbędne 
na realizację tego przedsięwzięcia, tj. kwota 1.785.000 złotych. Tę kwotę 
zabezpieczamy w roku 2017 w wysokości 850.000 złotych i w 2018 roku w 
wysokości 935.000 złotych. Zakładane dofinansowanie wynosi 40% wydatków 
kwalifikowalnych tj. 2.985.000 złotych. 
 
Dokonujemy również zmiany w przedsięwzięciu: Zapewnienie komunikacji 
miejskiej na terenie miasta Gdańska. Do tej pory to przedsięwzięcie obejmowało 
realizację zadań w zakresie zapewnienia komunikacji miejskiej w trakcji 
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autobusowej do końca roku 2016,a w trakcji tramwajowej do końca roku 2030. 
W związku z tym, że ten kontrakt na trakcję autobusową kończył się będzie do 
końca tego roku, w tej chwili jest negocjowana nowa umowa z ZKM, w ramach 
tego została opracowana nowa stawka i rekompensaty na realizację zadań na 
następne 10 lat. Szacunkowa wartość tego nowego kontraktu wynosi 1.333.000. 
000 złotych. 
 
Przewodniczący Adam Nieroda 
Od kiedy miałaby obowiązywać? 
 
Pani Jolanta Ostaszewska, Dyrektor Wydziału Budżetu Miasta i Podatków  
Od 1 stycznia 2017 roku, ponieważ obecny kontrakt na trakcję autobusowa 
kończy się z końcem tego roku. W tej chwili ZKM obsługuje 65 linii 
autobusowych. Posiada tabor autobusowy w ilości 222 autobusy. Są to wszystko 
autobusy niskopodłogowe. W ramach szacunkowej kwoty, o której wspomniałam 
wcześniej uwzględniono przy wyliczaniu rekompensaty wszystkie koszty, które 
ponosi Zakład Komunikacji Miejskiej w związku z realizacją tego zadania, łącznie 
też z godziwym zyskiem i podatkiem dochodowym to już wynika z dyrektywy 
unijnej, że jeżeli taki kontrakt jest podpisywany z podmiotem wewnętrznym, to 
jest też zlecenie inhaus, jest zapewniona rekompensata, to wszystkie te 
elementy powinna posiadać.  
 
Dodatkową zmianą wprowadzaną w WPF jest zmiana w przedsięwzięciu: 
Zwiększenie atrakcyjności turystycznej Bazyliki Mariackiej w Gdańsku poprzez 
wykonanie kompleksowych prac konserwatorskich, restauratorskich i adaptacja 
dawnej kotłowni na cele multimedialne. W tym roku planowana kwota na to 
przedsięwzięcie była to kwota miliona złotych. Niestety ze względu na opóźnione 
procedury przetargowe prace nie zostały jeszcze rozpoczęte i ten milion złotych 
nie będzie w tym roku wydany i zaangażowany, więc przenosimy na rok 2017.  
 
Przewodniczący Adam Nieroda 
Ale kwota się nie zmienia? 
 
Pani Jolanta Ostaszewska, Dyrektor Wydziału Budżetu Miasta i Podatków  
Nie. Cały czas będzie to kwota 7 milionów złotych, z tym, że w tym roku tego 
miliona nie wydamy, i w związku z tym w 2017 roku będzie to kwota 4 miliony, a 
w roku 2018 kwota w wysokości 3 miliony złotych. Dziękuję bardzo. 
 
Przewodniczący Adam Nieroda  
Dziękuję bardzo. Czy są głosy w dyskusji? 
 
Radny Jacek Teodorczyk, członek Komisji 
Jeśli chodzi o ZKM, jak to się ma do obecnych dotacji, tak to nazywam potocznie 
dofinansowanie, powiedziała pani, że na 10 lat jest to kwota ponad miliard 300 
milionów złotych, czyli na rok około 140 milionów złotych. A jak to wygląda 
obecnie?  
 
Pani Jolanta Ostaszewska, Dyrektor Wydziału Budżetu Miasta i Podatków  
W tej chwili, jeśli chodzi o 2016 rok jest to kwota około 130 milionów złotych. 
 
Radny Jacek Teodorczyk, członek Komisji 
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Czyli jest jednak wzrost około 10 milionów złotych rocznie. 
 
 
Pani Jolanta Ostaszewska, Dyrektor Wydziału Budżetu Miasta i Podatków  
Stawki na rok 2017 w stosunku do roku 2016 spadły, ale wzrosła ilość 
wozokilometrów. Przy prawie więcej o 250.000 wozokilometrów planujemy 
zakontraktować na 2017 rok, a stawka spadła o 9 groszy za jeden wozokilometr.  

 
Radny Mariusz Andrzejczak, członek Komisji 
Ile było wozokilometrów w poprzednim okresie, a ile będzie w nowym? 
 
Pani Jolanta Ostaszewska, Dyrektor Wydziału Budżetu Miasta i Podatków  
Nie mam tutaj tych szczegółowych danych. Te dane zbiorę i Państwu prześlę 
drogą e mailową. 
 
Radny Mariusz Andrzejczak, członek Komisji 
Rozumiem, że koszty rosną ze względu na zwiększoną ilość wozokilometrów, a 
inne koszy nie mają na to zwiększenie wpływu i poszło to, w jakość komunikacji 
miejskiej? 
 
Pani Jolanta Ostaszewska, Dyrektor Wydziału Budżetu Miasta i Podatków  
Tak. 
 
Przewodniczący Adam Nieroda 
Jeżeli tak idą koszty, to z tego względu możemy się tylko cieszyć. 
 
Pani Jolanta Ostaszewska, Dyrektor Wydziału Budżetu Miasta i Podatków  
Ze względu właśnie, że jest niski poziom inflacji, jeszcze na tyle są niskie ceny 
paliwa i energii przekłada się na cenę wozokilometra. 
 
Radny Jacek Teodorczyk, członek Komisji 
Domyślam się, że tam są planowane również zakupy nowego taboru? 
 
Pani Jolanta Ostaszewska, Dyrektor Wydziału Budżetu Miasta i Podatków  
Nie. Tu są tylko koszty kontraktu na usługę przewozową, opłata za zakupione 
wozokilometry, zwiększoną ilość wozokilometrów, co się przekłada na nowe 
trasy i częstotliwość. 
 
Przewodniczący Adam Nieroda  
Dziękuję bardzo. Nie ma więcej głosów w dyskusji, przechodzimy do głosowania. 
  

Ustalenia: Opinia Komisji 
 
Przewodniczący Adam Nieroda 
Poddał pod głosowanie przyjęcie i pozytywne zaopiniowanie projektu 
uchwały Rady Miasta Gdańska zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia 
Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miasta Gdańska – w zakresie 
działania Komisji - druk nr 899 z autopoprawką. 
 

Głosowanie: 
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Komisja 5 głosami za – jednogłośnie - przyjęła i pozytywnie zaopiniowała 
przedmiotowy projekt uchwały – zawarty w druku nr 899 wraz z autopoprawką 
- w zakresie działania Komisji. Opinia Nr 37-17/78/32/2016 

 
PUNKT - 3 

Rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska zmieniającej uchwałę w 
sprawie uchwalenia budżetu Miasta Gdańska na 2016 rok - druk nr 900 wraz z 
autopoprawką – w zakresie działania Komisji. Oryginał projektu uchwały – druk 
nr 900 wraz z autopoprawką stanowi załącznik do protokołu z sesji Rady Miasta 
Gdańska z dnia 24 listopada 2016r. Sprawa: BRMG - S.0006.348.2016 
Przedstawia: przedstawiciel Prezydenta Miasta Gdańska 
 
Pani Jolanta Ostaszewska, Dyrektor Wydziału Budżetu Miasta i Podatków  
Referując przedmiotowy projekt uchwały, zawarty w druku nr 900 wraz z 
autopoprawką, w zakresie działania Komisji powiedziała m.in., że wprowadzane 
są dochody, które wypracowała jednostka Centrum Hewelianum. Jest to umowa 
współpracy w zakresie edukacji ekologicznej ze szczególnym uwzględnieniem 
gospodarki odpadami pomiędzy Centrum Hewelianum a Zakładem Utylizacyjnym. 
Jest to kwota 61.500 złotych, i tą kwotę proponujemy przeznaczyć na 
utworzenie dwóch interaktywnych stanowisk edukacyjnych związanych z 
tematyka gospodarki odpadami oraz ochroną środowiska, które stanowić będą 
rozszerzenie dotychczasowej wystawy z energią.  
 
Oprócz tego Zarząd Dróg i Zieleni przenosi na realizację działań ogrodnika 
miejskiego kwotę 76.500 złotych z innych działań, z tych gdzie środki nie były 
zaangażowane i tę kwotę proponują przeznaczyć na sadzenia jesienne w pasach 
dróg. Jeżeli chodzi o autopoprawkę, to są zwiększone dochody o milion złotych z 
tytułu nieplanowanego wcześniej zwrotu podatku VAT z dzierżawy parkingów z 
przeznaczeniem tego miliona złotych na utrzymanie zimowe dróg, jak również 
oszczędności z letniego utrzymania dróg ZDiZ wnioskuje o przeniesienie na 
utrzymanie zimowe dróg.  
 
Przewodniczący Adam Nieroda 
Dziękuję bardzo. Czy są pytania do tego druku? 
 
Radny Jacek Teodorczyk, członek Komisji 
O ile się orientuję, to w tamtym roku były oszczędności na utrzymaniu zimowym 
dróg i wnioskowałem, żeby zacząć dziury łatać, bo ostatnia zima nas nie 
doskwierała za bardzo. 
 
Pani Jolanta Ostaszewska, Dyrektor Wydziału Budżetu Miasta i Podatków  
Na razie nie wiemy, co się jeszcze w grudniu wydarzy. 
 
Radny Jacek Teodorczyk, członek Komisji 
Czy Pani Ogrodnik Miejski wnioskowała o dodatkowe środki? 
 
Pani Jolanta Ostaszewska, Dyrektor Wydziału Budżetu Miasta i Podatków  
Nie. Przenoszone są środki na poprawę przestrzeni publicznej z innych celów 
ZDiZ.  
 
Przewodniczący Adam Nieroda  
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Miejmy nadzieję, że jak najmniej wydamy środków na zimowe utrzymanie dróg. 
 
Dziękuję bardzo. Nie ma więcej głosów w dyskusji, przechodzimy do głosowania. 

 
Ustalenia: Opinia Komisji 
 

Przewodniczący Adam Nieroda 
Poddał pod głosowanie przyjęcie i pozytywne zaopiniowanie projektu 
uchwały Rady Miasta Gdańska zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia 
budżetu Miasta Gdańska na 2016 rok - druk nr 900 – w zakresie działania 
Komisji. 
 

Głosowanie: 
Komisja 5 głosami za – jednogłośnie - przyjęła i pozytywnie zaopiniowała 
przedmiotowy projekt uchwały – zawarty w druku nr 900 wraz z autopoprawką 
- w zakresie działania Komisji. Opinia Nr 37-17/79/33/2016 

 
 

PUNKT - 4 
Rozpatrzenie i zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska w 
sprawie zniesienia formy ochrony przyrody drzew uznanych za pomniki - 
druk nr 904. Oryginał projektu uchwały – druk nr 904 stanowi załącznik do 
protokołu z sesji Rady Miasta Gdańska z dnia 24 listopada 2016r. Sprawa: BRMG - 
S.0006.352.2016 
Przedstawia: Przedstawiciel Prezydenta Miasta Gdańska 
 
Pani Grażyna Wracławek, Kierownik Referatu Przyrody i Rolnictwa w 
Wydziale Środowiska  
Referując przedmiotowy projekt uchwały, zawarty w druku nr 904 powiedziała 
m.in., że jest propozycja uchwały o zdjęciu ochrony, jako pomników przyrody na 
drzewach. Wynika to z tego, że one są w złym stanie zdrowotnym. Są to trzy 
drzewa, w tym dwa buki i jedna sosna. Zniesienie tej formy przyrody należy do 
zadań rady miasta, a zniesienie formy następuje w drodze uchwały.  Państwo 
mają zdjęcia tych drzew, które przed chwilą dałam. Pomnik nr 408 buk pospolity 
przewrócił się, znajduje się on na terenie Lasów Komunalnych miasta Gdańska, 
oddział nr 48. Wystąpił z wnioskiem Zarząd Dróg i Zieleni w Gdańsku. 
 
Następne dwa drzewa, tj. buk pospolity, pomnik przyrody na 508 i sosna 
pospolita, pomnik przyrody nr 924 znajdują się na terenach Nadleśnictwa Gdańsk 
w Leśnictwie Matemblewo. Z wnioskiem o zniesienie tych pomników przyrody 
wystąpiło Nadleśnictwo Gdańsk ze względu na zagrożenie bezpieczeństwa. Te 
drzewa są spróchniałe i grożą wywrotem lub wyłamaniem w podstawie. Zgodnie 
z wykonaną ekspertyzą należy je usunąć 
 
Przewodniczący Adam Nieroda  
Nie da się uratować tych drzew? 
 
Pani Grażyna Wracławek, Kierownik Referatu Przyrody i Rolnictwa w 
Wydziale Środowiska  
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Nie da się uratować. Zresztą pomnikami przyrody chcemy mieć okazy 
wartościowe, znaczące itd. Natomiast tu są duże okazy, ale już dożyły swojego 
wieku fizycznego i nie da się ich już uratować. 
 
Radny Łukasz Hamadyk, członek Komisji 
Może należało wcześniej je ratować? 
 
Pani Grażyna Wracławek, Kierownik Referatu Przyrody i Rolnictwa w 
Wydziale Środowiska  
No, wszystko dożywa swojego wieku i nie można już ich uratować, natomiast, 
jeżeli możemy, to to na pewno robimy. 
 
Radny Jacek Teodorczyk, członek Komisji 
Nawet to drzewo, które leży też tworzy pewien ekosystem, stwarza odpowiednie 
podłoże itd., tam też żyje pewien system. W tym układzie, czyli ten martwy 
pomnik przyrody nadal spełnia swoją rolę w ekosystemie. W związku z tym będę 
głosował tylko z tego względu, że on nadal spełnia swoją rolę, chociaż jest 
zawalidrogą, bo leży, trzeba uważać. Dlatego będę przeciwko tej uchwale. 
 
Przewodniczący Adam Nieroda  
Dziękuję bardzo. Smutna sprawa. Oby jak najmniej tego typu uchwał. 
 
Wiceprzewodnicząca Magdalena Olek 
Czy to pierwsze drzewo, o którym właśnie mówił pan radny Teodorczyk, który 
jeszcze stanowi jakby ekosystem, ono będzie usunięte stamtąd, czy pozostanie? 
  
Pani Grażyna Wracławek, Kierownik Referatu Przyrody i Rolnictwa w 
Wydziale Środowiska  
Ono nie musi być usunięte i nie będzie usuwane. Rozmawialiśmy z Zarządem 
Dróg i Zieleni. Ono po prostu opiera się o inne drzewa i chcemy je przesunąć i 
zostawić do całkowitego rozkładu. I te dwa drzewa pozostałe trzeba przewrócić 
chociażby po to, żeby pozostały do całkowitego rozkładu, i one pozostaną, ale 
trzeba je przewrócić, żeby nie stwarzały zagrożenia dla ludzi tam chodzących. 
 
Radny Jacek Teodorczyk, członek Komisji 
Znam przypadek taki. Pisałem nawet interpelację w tamtym roku. Na skutek 
konfliktu sąsiedzkiego, gdzie jest sosna, która rośnie naprzeciwko domu, gdzie 
dwie sosny wyrastają z jednego pnia. Jedna jest żywa, druga jest sucha. Pan 
dyrektor Lorek zna tą sprawę. Sąsiad nie zgodził się na to, żeby wyciąć ten suchy 
pień i miasto nie może nic zrobić. A ta sosna, o której mówimy jest pomnikiem 
przyrody, więc będę głosował przeciwko tej uchwale. 
 
Pani Grażyna Wracławek, Kierownik Referatu Przyrody i Rolnictwa w 
Wydziale Środowiska  
Tak. To jest pomnik przyrody i tą uchwała zdejmujemy tylko ochronę 
pomnikową, a nie zajmujemy się w tej chwili jakby wycinką drzew. 
 
Przewodniczący Adam Nieroda  
To są dwie różne rzeczy. 
 
Radny Jacek Teodorczyk, członek Komisji 



 

12 
 

Ja wiem, ale dla zasady, ponieważ do końca nie wiem, czy zrobiono wszystko, 
żeby te drzewa uratować, to będę bardzo spokojny, gdy będę głosował przeciw. 
 
Przewodniczący Adam Nieroda  
Dziękuję bardzo. Szanujemy pana radnego zdanie. Nie ma więcej głosów w 
dyskusji, przechodzimy do głosowania. 
 

Ustalenia: Opinia Komisji 
 

Przewodniczący Adam Nieroda 
Poddał pod głosowanie przyjęcie i pozytywne zaopiniowanie projektu 
uchwały Rady Miasta Gdańska w sprawie zniesienia formy ochrony przyrody 
drzew uznanych za pomniki - druk nr 904. 
 

Głosowanie: 
Komisja 3 głosami za, 2 głosami przeciw i 0 głosami wstrzymującymi się - 
przyjęła i pozytywnie zaopiniowała przedmiotowy projekt uchwały – zawarty 
w druku nr 904. Opinia Nr 37-17/80/34/2016 

 
 

PUNKT - 5 
Rozpatrzenie i zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska w 
sprawie ustanowienia pomnika przyrody - druk nr 905. 
Przedstawia: Przedstawiciel Prezydenta Miasta Gdańska 
 
Przewodniczący Adam Nieroda  
I teraz bardziej optymistyczny druk, bo ustanowienie pomnika przyrody. 
 
Pani Grażyna Wracławek, Kierownik Referatu Przyrody i Rolnictwa w 
Wydziale Środowiska  
Pozwolę sobie przekazać państwu zdjęcie. 
 
Radny Łukasz Hamadyk, członek Komisji 
Przepraszam bardzo, jeszcze mam krótkie pytanie. Jeżeli ktoś znajdzie jakiś 
wartościowy okaz drzewa, to do państwa można zgłaszać wnioski o ustanowenie 
pomnika przyrody, czy ktoś to przyjdzie skontrolować itd.?  
 
Pani Grażyna Wracławek, Kierownik Referatu Przyrody i Rolnictwa w 
Wydziale Środowiska  
Oczywiście. Jeśli jest coś wartościowego, to wtedy robimy ekspertyzę 
dendrologiczną, zlecamy to dendrologom, żeby opisali nam szczegółowo te 
drzewa i zrobili badania ewentualnie wewnątrz pnia, czy ono jest zdrowe, że nie 
ma tam próchnicy, jak też ze względów wizualnych. Pomnikami przyrody są 
drzewa, ale nie tylko drzewa, twory natury przyrodniczej, które zasługują na 
szczególną właśnie ochronę i wyróżniają się jakimiś specjalnymi cechami. 
Pomniki przyrody powinny być w dobrym stanie zdrowotnym, żeby po prostu 
jeszcze dalej mogły funkcjonować. 
 
Natomiast wracając do projektu uchwały, to proponowane do objęcia ochroną 
pomnikową drzewo z gatunku topola biała. Topola rośnie na działce, która 
należy do miasta Gdańska, a zarządcą tej działki jest Zarząd Dróg i Zieleni. 
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Wnioskowała o ustanowienie pomnika Rada Dzielnicy i Szkoła Podstawowa. 
Drzewo jest w dobrym stanie zdrowotnym, szacowany wiek około 100 lat. I 
ważne jest to, ze ona swobodnie rośnie, nic jej tam nie zakłóca i chcemy, żeby 
topola dalej została zachowana. Projekt uchwały został zaopiniowany 
pozytywnie przez Regionalną Dyrekcję Ochrony Środowiska. Proszę państwa o 
pozytywną opinię dla projektu uchwały w sprawie ustanowienia pomnika 
przyrody. 
 
Przewodniczący Adam Nieroda  
Dziękuję bardzo. Czy są jeszcze głosy w dyskusji? 
 
Radny Jacek Teodorczyk, członek Komisji 
Całkowicie pozytywnie do tej sprawy podejdę, bo na pewno kilka rodzin będzie 
miało, czym oddychać, bo ono tyle tlenu wydziela. Przeciętnie jedno drzewo 
zaopatruje rodzinę w tlen. Tak, że jestem za tym projektem uchwały jak 
najbardziej. 
 
Przewodniczący Adam Nieroda  
Dziękuję bardzo. Więcej głosów w dyskusji nie ma, przechodzimy do głosowania. 
 

Ustalenia: Opinia Komisji 
 

Przewodniczący Adam Nieroda 
Poddał pod głosowanie przyjęcie i pozytywne zaopiniowanie projektu 
uchwały Rady Miasta Gdańska w sprawie ustanowienia pomnika przyrody - 
druk nr 905. 
 

Głosowanie: 
Komisja 4 głosami za - jednogłośnie - przyjęła i pozytywnie zaopiniowała 
przedmiotowy projekt uchwały – zawarty w druku nr 905. Opinia Nr 37-
17/81/35/2016 

 
 

PUNKT – 5.1. 
Rozpatrzenie projektu uchwały RMG w sprawie współdziałania Gminy Miasta 
Gdańska z Gminą Miasta Gdyni oraz Gminą Miasta Sopotu w celu 
przygotowania i realizacji Projektu pn.: „Szlak Turystyczny przez Trójmiejski 
Park Krajobrazowy wraz z łącznikami” – druk nr 912 
Przedstawia: Przedstawiciel Prezydenta Miasta Gdańska 
 
Pan Marcin Dawidowski, Dyrektor Wydziału Programów Rozwojowych  
Referując przedmiotowy projekt uchwały, zawarty w druku nr 912 przeprosił za 
to, że projekt uchwały został przedłożony na ostatnią chwilę. Natomiast znacie 
państwo ten temat, bo uchwała była podejmowana 31 marca 2016 roku. Chodzi o 
to, że w projekcie występujemy w partnerstwie, i ponieważ występujemy do 
Regionalnego Projektu Operacyjnego, a w związku z tym, że zmniejszyła się 
liczba partnerów. Ostatecznie partnerzy się wycofali, został tylko Gdańsk, Sopot 
i Gdynia i ponieważ przygotowujemy się do aplikacji potrzebujemy nowego 
dokumentu, który pozwala nam takie partnerstwo podjąć. Stąd prosimy o 
pozytywną opinię dla projektu uchwały.  
Dziękuję bardzo. 
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Przewodniczący Adam Nieroda  
Dziękuję bardzo. Wszystko zapewne kwestia czasu też. A kto się wycofał? 
 
Pan Marcin Dawidowski, Dyrektor Wydziału Programów Rozwojowych  
Rumia i Miasto Wejherowo oraz Gmina Wejherowo, ale funkcjonalność szlaku 
została zachowana. Po prostu będzie to szlak od Gdańska do Gdyni przez Sopot 
przez Trójmiejski Park Krajobrazowy. 
 
 
Przewodniczący Adam Nieroda  
Dziękuję bardzo. Nie ma więcej głosów w dyskusji, przechodzimy do głosowania. 
 

Ustalenia: Opinia Komisji 
 

Przewodniczący Adam Nieroda 
Poddał pod głosowanie przyjęcie i pozytywne zaopiniowanie projektu 
uchwały Rady Miasta Gdańska w sprawie współdziałania Gminy Miasta 
Gdańska z Gminą Miasta Gdyni oraz Gminą Miasta Sopotu w celu 
przygotowania i realizacji Projektu pn.: „Szlak Turystyczny przez Trójmiejski 
Park Krajobrazowy wraz z łącznikami” – druk nr 912. 
 

Głosowanie: 
Komisja 2 głosami za, przy 0 głosach przeciwnych i 2 głosach wstrzymujących 
się - przyjęła i pozytywnie zaopiniowała przedmiotowy projekt uchwały – 
zawarty w druku nr 912. Opinia Nr 37-17/82/36/2016 

 
 

PUNKT – 6 
Sprawy wniesione, wolne wnioski. 
 

 
Przewodniczący Adam Nieroda 
Dziękuję bardzo.  
Nie ma więcej spraw ze strony członków Komisji. Widzimy się we wtorek 29 
listopada na posiedzeniu Komisji dotyczącym budżetu na 2017 rok.  Dziękuję 
bardzo za czynny udział w posiedzeniu Komisji. Porządek obrad został 
wyczerpany, zamykam posiedzenie Komisji. Na tym posiedzenie zostało 
zakończone – godz. 8:50.  
 

 
Przewodniczący 

Komisji Zrównoważonego Rozwoju RMG 
 
 

Adam Nieroda 
 
Protokół sporządziła: 
 
Elżbieta Wajs-Deyck 
Pracownik Biura Rady Miasta Gdańska 
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